朝陽科技大學 097學年度第2學期教學大綱 Social Work Ethics 社會工作倫理研究

當期課號	7399	Course Number	7399
授課教師	胡慧嫈	Instructor	
中文課名	社會工作倫理研究	Course Name	Social Work Ethics
開課單位	社會工作系碩士班二A	Department	
修習別	選修	Required/Elective	Elective
學分數	2	Credits	2
課程目標	了解社會工作專業價值與倫理之哲學 意涵,培養正確的社會工作專業認 知、覺知與態度,並且具備一定程度 的能力可判斷在實務工作中的如何表 現專業行爲。	Objectives	Understood that the social work specialized value and ethics philosophy of meaning, raises the correct social work specialized cognition, the sleep to know with the manner, and how has the certain extent ability to be possible to judge in the practice work to display the specialized behavior.
	曾華源、胡慧嫈、李仰慈、郭世豐合著(2006)。社會工作專業價值與倫理概論。台北:洪葉文化。包承恩、王永慈、主譯。(2000)。社會工作價值與倫理。台北:洪葉文化事業有限公司。王仁雄、等譯。(1984)。社會個案工作的專業關係。台中:向上兒童福利基金會。徐震、李明政。(2004)。社會工作問題與倫理。台北:松慧有限公司。張隆順譯(1982)。社會工作倫理。台北:國立編譯館鍾美育、譯。(1992)。社會工作的倫理判斷。台北:桂冠圖書股份有限公司。關銳暄、列國遠(1993)。論社會工作的機動之一,是一個數學不可以表表。		曾華源、胡慧嫈、李仰慈、郭世豐著(2006)。社會工作專業價值與理概論。台北:洪葉文化。包承恩、王永慈 主譯。(2000)社會工作價值與倫理。台北:洪葉文化事業有限公司。王仁雄 等譯。(1984)。社會個工作的專業關係。台中:向上兒童和基金會。徐震、李明政。(2004)。社會工思想與倫理。台北:松慧有限公司 張隆順譯(1982)。社會工作倫理判斷。台北:國立編譯館鍾美育 譯。(1992)。社會工作倫理判斷。台北:桂冠圖書股份有限公司。關銳暄、列國遠(1993)。論社會工作倫理判斷。台北:桂冠圖書股份有限公司。關稅暄、列國遠(1993)。論社會工作倫理判斷。台北:(1992)。社會工作60。 Berliner, Arthur K (1989). Misconduct in social work practice. Social Work 34.n1 (Jan): pp69(4). Berliner, Arthur K (1994). Who We Are: The Social Work Labor Force a Reflected in the NASW Membership.(Brief Article).Arthur K. Berliner. Social Work 39.n6 (Nov):
	pp754(2). (283 words) Book Review, Brief Article Fisher, Jole .(1973). Is Casework Effective? A Review. Social Work, 18, 5-20. Garvin, D. A (1984). What Does		pp754(2). (283 words) Book Review Brief Article Fisher, Jole .(1973). Is Casework Effective? A Review. Social Work, 18, 5-20. Garvin, D. A (1984). What Does
	Product Quality Really Mean? Soloan Management Review, 26(1), 25-43. Holland, Thomas P., & Kilpatrick Allie C (1991). Ethical Issues in Social Work: Toward a Ground Theory of		Product Quality Really Mean? Solo Management Review, 26(1), 25-43. Holland, Thomas P., & Kilpatrick Al C (1991). Ethical Issues in Social Work: Toward a Ground Theory of
	Professional Ethics. Social Work, 36(2), 138-144. Jayaratne, Srinika ;Tom Croxton & Debra Mattison . (1997). Social work professional standards: an exploratory study Social Work 42.n2 (March): pp187(12). (5981 words)		Professional Ethics. Social Work, 36(2), 138-144. Jayaratne, Srinika; Tom Croxton & Debra Mattison. (1997). Social worprofessional standards: an exploratory study Social Work 42.r (March): pp187(12). (5981 words)

Kutchins, Herb .(1991). The Fiduciary Relationship: Social Workers' Responsibilities to Clients. Social Work , 36(2), 106-113.

Myers, L. L., & Thyer, B. A. .(1997). Should Social Work Clients Have the Right to Effective Treatment? Social Work, 42(31), 288-298.

Reamer, Frederic G.. (1991). AIDS, social work, and the "duty to protect". Social Work 36.n1 (Jan 1991): pp56(5). Article

Reamer, Frederic G.. (1995). Malpractice claims against social workers: first facts. Social Work 40.n5 (Sept): pp595(7). (3591 words) Article

Reamer, Frederic G.. (1998). The evolution of social work ethics.(Special Centennial Issue). Social Work 43.6 (Nov): p488(1). (7287 words) Article

Reamer, Frederic G.. & Shireman, Charles H. (1981). Alternatives to the juvenile justice system: Their development and the current "state of the art". Juvenile & Family Court Journal 32.n2 (May): p25-40. Article Reamer, Frederic G.. (2000). The Social Work Ethics Audit: A Risk-Management Strategy.. Social Work 45.4 (July): p355. (6686 words) Article

Reamer, Frederic G.. (2005).
Documentation in social work:
evolving ethical and risk-management
standards. Social Work 50.4 (Oct):
p325(10). (6327 words) Article

Reamer, Frederic G.. (2005). Ethical and legal standards in social work: Consistency and conflict.. Families in Society: The Journal of Contemporary Social Services 86.2 (April-June): p163(7). Article

Reamer, Frederic G. (1995b). Malpractice Claim against Social Worker: First Facts. Social Work, 40(5), 595-601.

Reamer, Frederic G. . (1987). Informed Consent in Social Work. Social Work , 32 , 425-429.

Reamer, Frederic G. (2008). Social workers' management of error: ethical and risk management issues.. Families in Society: The Journal of Contemporary Social Services 89.1 (Jan-March): p61(8). Article

Rothman, Jack ; Wendy Smith, John Nakashima, Mary Anne Paterson and

Kutchins, Herb .(1991). The Fiduciary Relationship: Social Workers' Responsibilities to Clients. Social Work, 36(2), 106-113.

Myers, L. L., & Thyer, B. A. .(1997). Should Social Work Clients Have the Right to Effective Treatment? Social Work, 42(31), 288-298.

Reamer, Frederic G.. (1991). AIDS, social work, and the "duty to protect". Social Work 36.n1 (Jan 1991): pp56(5). Article

Reamer, Frederic G.. (1995). Malpractice claims against social workers: first facts. Social Work 40.n5 (Sept): pp595(7). (3591 words) Article

Teaching

Materials

Reamer, Frederic G.. (1998). The evolution of social work ethics.(Special Centennial Issue). Social Work 43.6 (Nov): p488(1). (7287 words) Article

Reamer, Frederic G.. & Shireman, Charles H. (1981). Alternatives to the juvenile justice system: Their development and the current "state of the art". Juvenile & Family Court Journal 32.n2 (May): p25-40. Article Reamer, Frederic G.. (2000). The Social Work Ethics Audit: A Risk-Management Strategy.. Social Work 45.4 (July): p355. (6686 words) Article

Reamer, Frederic G.. (2005).
Documentation in social work:
evolving ethical and risk-management
standards. Social Work 50.4 (Oct):
p325(10). (6327 words) Article

Reamer, Frederic G.. (2005). Ethical and legal standards in social work: Consistency and conflict.. Families in Society: The Journal of Contemporary Social Services 86.2 (April-June): p163(7). Article

Reamer, Frederic G. (1995b). Malpractice Claim against Social Worker: First Facts. Social Work, 40(5), 595-601.

Reamer, Frederic G. . (1987). Informed Consent in Social Work. Social Work , 32 , 425-429.

Reamer, Frederic G. (2008). Social workers' management of error: ethical and risk management issues.. Families in Society: The Journal of Contemporary Social Services 89.1 (Jan-March): p61(8). Article

Rothman, Jack ; Wendy Smith, John Nakashima, Mary Anne Paterson and

教材

	Jean Mustin. (July 1996). Client self-determination and professional intervention: striking a balance. Social Work 41.n4 (July 1996): pp396(10). (5217 words) Severson, Margaret M. and Tara V. Bankston. (Sept 1995). Social work and the pursuit of justice through mediation. Social Work 40. n5 (Sept): pp683(9). (5178 words) Spicker, Paul (1990). Social work and self-determination. British Journal of Social Work 20:221-236. Steers, R. M. (1975). Problem in the Measurement of Organizational Effectiveness. Administrative		Jean Mustin. (July 1996). Client self-determination and professional intervention: striking a balance. Social Work 41.n4 (July 1996): pp396(10). (5217 words) Severson, Margaret M. and Tara V. Bankston. (Sept 1995). Social work and the pursuit of justice through mediation. Social Work 40. n5 (Sept): pp683(9). (5178 words) Spicker, Paul (1990). Social work and self-determination. British Journal of Social Work 20:221-236. Steers, R. M. (1975). Problem in the Measurement of Organizational Effectiveness. Administrative
	Science Quartely, 20, 546-548.		Science Quartely, 20, 546-548.
成績評量方式	1.平時表現:50%含出席和上課討論佔20%,口頭報告及評論佔30%。2.學期報告:50%課程介紹時說明報告撰寫要求及繳交日期,不按規定要求繳交報告者一律先扣該報告總分10分。3.遲到和缺席另行扣分	Grading	1.Behavior at ordinary times: 50% 20% for attend and discuss, 30% for the verbal report and commenting 2.Term paper: 50% 3.Separately, late and absent will deduct one's score
教師網頁	_		
教學內容	本學期課程內容將包含下列幾個方面 1.社會工作專業價值與倫理在實務中 的角色 2.社會工作哲學與社會工作專業服務 3.社會工作價值與社會、交化與實踐 上的檢視 4.倫理學與社會工作倫理意涵 5.倫理守則面向與要旨 6.社會工作倫理難題與抉擇 7.社會工作倫理決擇模式與過程 8.社會工作倫理決擇模式與過程 8.社會工作者業務過失與法律相關責 任問題之初步探討 9.社會工作專業信託制度建構之思考	Syllabus	This curriculum include: 1. roles of social work professional values and ethics in practices 2. social work philosophy and social work professional services 3. tak a check from social work values to action with society and cultures 4. ethics and social work ethic meanings 5. social work ethic codes 6. social work ethical dilemmas and decision making 7. professional malpractice and misconduct

尊重智慧財產權,請勿非法影印。